
اداره میدان نفتی بزرگ عراق به 
چینی ها سپرده شد

شرکت انرژی بزرگ آمریکایی اکسون موبیل، رسما از میدان نفتی قرنه غربی ۱ در 
جنوب عراق خارج شــد و فعالیت های آن را به شرکت پتروچاینا سپرد.به گزارش 
ایسنا، مقامات نفتی ارشد عراقی روز دوشنبه با مدیران شرکت های اکسون موبیل، 
پتروچاینا و نفت بصره در میدان نفتی قرنه غربی ۱ برای مراســم رســمی خروج 
اکســون موبیل از این میدان و انتقال فعالیت هــا به پتروچاینا به عنوان پیمانکار 
اصلــی، دیدار کردند.بصیم محمد، معاون وزیر نفت عراق در امور بالادســتی، در 
مصاحبه با رویترز در این میدان نفتی گفت: ما امروز برای خداحافظی با اکســون 
موبیل و برای تبریک به پتروچاینا که پیمانکار اصلی شــده است، در اینجا حاضر 
شدیم.پس از خروج اکسون موبیل، پتروچاینا بزرگترین سهم را در این میدان در 
اختیار دارد.عراق سال گذشــته، یک توافق فروش برای خرید ۲۲.۷ درصد سهم 
اکسون موبیل در میدان نفتی قرنه غربی ۱ توسط شرکت دولتی نفت بصره را امضا 
کرد و همزمان، شــرکت دولتی پرتامینای اندونزی هم ۱۰ درصد سهم اکسون را 
خرید و سهمش را به ۲۰ درصد افزایش داد.به گفته معاون وزیر نفت عراق، توافق 
نهایی اخیرا میان وزارت نفت عراق و اکســون حاصل شد که به نفع هر دو طرف 
بود. میدان نفتی قرنه غربی ۱ در حال حاضر حدود ۵۵۰ هزار بشکه در روز نفت 
تولید می کند.این میدان، یکی از بزرگترین میدان های نفتی جهان است که ذخایر 
قابل برداشت آن، بیش از ۲۰ میلیارد بشکه برآورد شده است. مدیر شرکت نفت 
بصره اعلام کرده که عراق و پتروچاینا، قصد دارند تولید این میدان را تا پایان سال 
۲۰۲۴، به ۶۰۰ هزار بشکه در روز افزایش دهند.بر اساس گزارش رویترز، مقامات 
شرکت نفت بصره اعلام کردند پس از خروج از میدان نفتی قرنه غربی ۱، اکسون 
موبیل دیگر در بخش انرژی عراق حضور نخواهد داشــت. با این حال، معاون وزیر 
نفت عراق گفت: دولت مایل اســت از اکسون موبیل برای ایفای نقش در توسعه 

پروژه های انرژی آینده دعوت کند.

وزیر صمت با حضــور در صحن 
اسلامی،  شــورای  مجلس  علنی 
آخرین وضعیت صنعت خودروی 
کشور را به لحاظ تولید و واردات 
خودرو تشــریح و اعلام کرد که 
با ابلاغ آیین نامه واردات  به زودی 
این  واردات  کارکرده،  خودروهای 
خودروهــا را به کشــور خواهیم 
داشــت و بر ایــن اســاس بازار 
تعادل خواهد  به  خودروی کشور 
رســید.به گزارش ایســنا، عباس 
)سه شنبه  امروز  صبح  علی آبادی 
۱۲ دی مــاه(، بــرای پاســخ به 
ســوالات جلال رشــیدی کوچی 
منتخــب  نماینــده  به عنــوان 
سوال کنندگان و تعداد دیگری از 
نمایندگان مجلس درباره مسائل 

صنعت خودرو، در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
حاضر شــد.تولید خودرو از یک میلیون دستگاه عبور 
کرد وزیر صنعت، معدن و تجارت در رابطه با عملکرد 
خودروسازان کشــور در تولید خودروهای داخلی در 
سال جاری، اعلام کرد: از ابتدای سال جاری تا پایان 
آذر ماه ۹۹۰ هزار دســتگاه خودرو در کشــور تولید 
شده است که با احتساب چند روز گذشته از دی ماه، 
میزان تولید از مرز یک میلیون دستگاه گذشته است.

وی تشــریح کرد: طی ۹ ماهه سال جاری ۱۲۱ هزار 
دستگاه خودروی وانت در کشور تولید شده است که 
در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته، از ۳۶ درصد 
رشد برخوردار شــده است. همچنین حدود ۲۸ هزار 
دســتگاه انواع خودروی سنگین و ۴۳۶ هزار دستگاه 
موتورســیکلت )با رشد ۳۷ درصدی( در کشور تولید 
شده اســت. در مدت مذکور سال جاری، حدود ۲۲۳ 
هزار دستگاه خودرو در بخش خصوصی تولید شده که 
در مقایسه با مدت مشابه سال ۱۴۰۱ حدود ۹۶ درصد 
رشــد تولید را نشان می دهد.آمار واردات خودرو مدام 
روبه رشد است/ ۹ هزار خودرو تاکنون وارد کشور شد

وی ضمن تاکید بر اینکه آمار واردات خودرو به سرعت 
در حال تغییر و روبه رشــد است، اعلام کرد: ۹۳ هزار 
و ۳۴۳ عدد ثبت سفارش برای واردات خودرو وصول 
شده است. تاکنون ۹۱۷۶ دستگاه خودرو وارد کشور 
شــده و ۱۰ هزار و ۱۷۶ دســتگاه در حال حمل و بر 
روی کشتی اســت.علی آبادی در رابطه با آمار عرضه 
خودروهای وارداتی نیز گفت: از تعداد ثبت نام کنندگان 
اولیه خودروهای وارداتی )ثبت نام  مرحله اول در اسفند 
ماه ســال گذشــته(، ۳۳ هزار و ۵۳۸ نفر از کل افراد 
ثبت نامی، حائز شــرایط دریافت خــودروی وارداتی 
شــناخته و نوبت دهی شدند که حدود ۳۰ هزار ۴۳۳ 
نفر در صف انتخاب خــودرو و دریافت آن )به نوبت( 
قــرار گرفته و حدود ۳۵۰۵ نفر انصراف دادند. ۷۱۲۱ 
نفر هم تاکنون تعیین تکلیف شــده اســت. ۸۲۲۰ 

دســتگاه خودروی وارداتی به افــراد ثبت نام کننده 
تحویل و حدود ۴۰۰۰ هزار خودرو پلاک شده است.

وی خاطرنشــان کرد: براین اســاس، فرآیند واردات 
خودروها )نو( از برندهای سوزوکی، تویوتا، کیا، هوندا 
و... در حال انجام اســت؛ لــذا از مردم میخواهیم که 
صبور بوده و از طریق طرح هایی که طبق روال انجام 
می شــوند، اقدام کرده و فریب دلالان را نخورند.برای 
صدور مجــوز واردات هیچ منعی وجــود ندارد وزیر 
صمت تصریح کرد: در موضوع واردات خودرو تاکنون 
۲۳ شرکت مطابق ضوابط مجوز اخذ کرده اند؛ ما برای 
صدور مجور بیشــتر، هیچ منعی نداریم؛ حتی من به 
شخصه بنده معتقدم که باید به سمتی حرکت کنیم 
که افراد خود، بتوانند برای واردات خودرو اقدام کنند.

تصویب آیین نامــه واردات خودروهای کارکرده/ ابلاغ 
نهایی به زودی وی ضمن اشــاره به تصویب آیین نامه 
واردات خودروهای کارکرده با  اعمال برخی اصلاحات 
در صحــن علنی مجلس شــورای اســلامی، از ابلاغ 
آیین نامه برای اجرایی شدن در آینده نزدیک خبر داد 
و گفــت: درباره واردات خودروهای کارکرده و مناطق 
ویژه اقتصادی، آیین نامه در موعد مقرر توسط وزارت 
صمت تدوین و به دولت ارســال شــد و پس از طی 
بررســی های کارشناسی در کمیسیون های تخصصی 
و صحن دولت، در نهایت با اصلاحاتی تصویب شــد؛ 
به زودی نیز ابلاغ می شــود؛ با ابــلاغ این آیین نامه، 
واردات خودروهــای کارکرده نیز بر روی روال خواهد 
افتاد.هرچــه ارز گرفتیم، خــودرو وارد کردیم مقام 
عالــی وزارت صنعت، معدن و تجــارت با بیان اینکه 
تاکنون به هر میزانی که ارز به ما تخصیص داده شد، 
خودروی مربوطه وارد کردیم، اظهار کرد: بنابراین دو 
عارضه مزمن کاهش تولید خودروســازان به زیر یک 
میلیون دســتگاه همراه با تولید خــودروی ناقص و 
توقف واردات و تلاطم بازار کالایی کشــور که در بازار 
خودروی کشور طی سال های ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ شکل 
گرفته بود، در حال حاضر بر اســاس برنامه های اجرا 

شــده، مدیریت شده است؛ به نحوی 
که در تولید داخل امســال، همچون 
سال گذشته، رشــد تولید خودروی 
داشــت.علی آبادی  را خواهیم  کامل 
تاکید کرد: بــا افزایش تولید، واردات 
خودروهــا، عرضه به بازار نیز افزایش 
قابل توجهی داشــته  است؛ بنابراین 
بــا حذف تلاطم های بــازار خودرو و 
کاهش قیمت ها در بازار نســبت به 
ابتدای تابستان مواجهیم؛ ضمن اینکه 
بطور متوســط قیمت بازار خودروی 
تولیــد داخل از ابتدای ســال جاری 
حدود ۲۶ درصد و قیمت خودروهای 
مونتــاژی حــدود ۴۳ درصد کاهش 
داشته اســت؛ پیش بینی می شود با 
افزایش تولید داخل و عرضه منظم و 
همچنین تداوم و تقویت جریان واردات خودرو عملًا 
بازار به ســمت رقابتی شــدن پیش برود و با افزایش 
تولید و عرضه در ماه های پایانی ســال، شاهد نزدیک 
شدن قیمت های بازار به قیمت های کارخانه باشیم.به 
قطع برنامه های تحویلی دولت سیزدهم به ثمر نشست  
وزیر صنعــت، معدن و تجارت اظهار کــرد: قاطعانه 
می گویم که برنامه های تحولی دولت سیزدهم به ثمر 
نشســته و در حوزه تولید خودرو رشــد داشته  است. 
در حوزه واردات خــودرو نیز با پیگیری های فراوان و 
تحمل رنج بسیار، پس از چند سال توقف بالاخره در 
دولت ســیزدهم با هدف رفع ناترازی ها کمی، کیفی 
و ســلیقه ای، هدف واردات از سر گرفته شد.عرضه ۴ 
خودروی برقی قابل رقابــت با نمونه های خارجی در 
ســال ۱۴۰۳وی افزود: وزارت صمت با گذر و غلبه بر 
مسائل کوتاه مدت و روزمره صنعت خودرو، بر اجرای 
طرح های تحولی و زیربنایی متمرکز شده است؛ حال با 
استفاده از پنجره فرصت فناوری های نوین در صنعت 
خودرو نظیر برقی ســازی و انتقال پذیــری می تواند 
زمینه ساز تحول در صنعت خودرو کشور باشیم. سال 
جاری را با هدف شتاب دهی به برقی سازی حمل ونقل 
عمومی، کاهش آلودگی هوا و فرهنگ ســازی بر روی 
واردات خودروهای برقی متمرکز کردیم؛ ضمن اینکه 
تولید داخل را هم در دســتور کار قــرار دادیم تا در 
ســال آینده چهار نمونه خودروی برقی با کیفیت به 
نحوی که بتوانند با خودروهای خارجی رقابت کنند، 
عرضه خواهد شــد.علی آبادی در پایان خاطرنشــان 
کرد: صنعت خودروی کشــور در آستانه تحولی نوین 
اســت و صنعتگران ما به مراتــب توانی بالاتر از آنچه 
که گفته می شود، را دارند؛ فلذا عاجزانه از نمایندگان 
مجلــس تقاضا دارم کمک کرده تا موانع از پیش پای 
ما برداشته شوند؛ چراکه ملت ما استحقاق این را دارند 

که بر خودرویی مطابق شأن خود سوار شوند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران

sobheqtesad@   سال نوزدهم    5000 تومان   شماره 5313چهارشنبه 13 دی 1402  20 جمادی الثانی 1445  3 ژانویه 2024 @sobheqtesad sobhe-qtesad

رییس جمهور گفت: مجموعه دولت در انتخابات پیش رو نامزد یا لیست انتخاباتی نخواهد داشت و از هیچ نامزد و لیستی نیز حمایت نخواهد کرد. به گزارش 
خبرگزاری مهر، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی صبح امروز دوشنبه در جلسه مشترک هیأت دولت با استانداران، یکی از مهمترین کارهای پیش روی دولت 
و مدیران استانی را زمینه سازی برای برگزاری انتخاباتی مشارکتی، رقابتی، ایمن و سالم دانست و گفت: همه مدیران دستگاه های اجرایی به ویژه استانداران، 
فرمانداران و بخشداران وظیفه دارند زمینه برگزاری رقابت انتخاباتی را به گونه ای فراهم کنند که هیچ گروه سیاسی، حزب، جریان و عموم مردم در معرفی یا 
انتخاب نامزدهای مورد نظر خود احساس محدودیت نداشته باشند.رئیس جمهور هدف مشترک و نهایی مجموعه اقدامات دولت و همچنین احزاب و گروه های 
سیاسی در زمینه انتخابات را افزایش امید در جامعه و ایجاد شور و رغبت برای مشارکت در انتخابات دانست و افزود: قطعاً مجموعه دولت به عنوان مجری 

انتخابات رأی مردم را حق الناس می داند و نسبت به حفظ حقوق مردم و امانتداری از رأی آنها توجه ویژه و جدی دارد.

www.sobh-eqtesad.ir

رییسی:
دولت نه نامزدی در انتخابات خواهد داشت و نه از نامزدی حمایت می کند

info@sobh-eqtesad.ir

اختصاص عمده تولیدات 
زنجیره آهن و فولاد به مصرف 

داخلی

طبق آمار همگام با افزایش تولید در حوزه زنجیره آهن و فولاد کشــور، بخش 
عمده تولید این حوزه، در مجموع هشــت ماهه امســال، صرف مصارف داخلی 
شــده و در اختیار صنایع داخلی قرار گرفته است و بخش کمی هم به صادرات 
اختصاص یافته اســت.به گزارش ایســنا، طبق آمار ارائه شــده توسط انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران، از ابتدای ســال جاری تا پایان آبان ماه بالغ بر ۱۱۷ 
میلیون تن از انواع اقلام فولادی در کشــور تولید شده که از این میزان حدود 
۱۶.۵ میلیون تن صادر و بالغ بر ۱۰۲ میلیون تن صرف مصارف داخلی شــده 
است.بر این اساس، مصرف ظاهری فولاد کشور برای همه اقلام جز مقاطع طویل 
فولادی که آن هم ۰.۲ درصد معادل ۱۳ تن نسبت به هشت ماهه ابتدایی سال 
۱۴۰۱ کمتر شــده، رشد ۰.۳ تا ۷.۴ درصدی داشته است.از ابتدای سال جاری 
تا پایان آبان ماه، هشت میلیون و ۸۲۷ هزار تن مقاطع طویل فولادی در داخل 
مصرف شده که نسبت به مصرف ظاهری آن در مدت مشابه سال گذشته معادل 
شش میلیون و ۸۴۰ هزار تن، ۰.۲ درصد کمتر است.همچنین شش میلیون و 
۱۰۵ هزار تن مقاطع تخت فولادی در هشت ماهه امسال مصرف شده که ۷.۴ 
درصد نسبت به میزان مصارف آن ها در هشت ماهه ابتدایی ۱۴۰۱ معادل شش 
میلیون و ۵۵۸ هزار تن، افزایش مصرف را تجربه کرده اســت.طی هشت ماهه 
امسال، تولید محصولات فولادی ۱۴ میلیون و ۸۷۳ هزار تن ثبت شده که تنها 
حــدود دو میلیون تن آن صادر و ۱۳ میلیون و ۶۶۶ هزار تن آن صرف مصرف 
داخلی شــده است. مصرف این مقاطع نسبت به سال گذشته که ۱۳ میلیون و 
۱۵۹ هزار تن بوده، ۳.۹ درصد بیشــتر شــده است.مصرف آهن اسفنجی طی 
هشت ماهه ابتدایی امسال ۳.۲ درصد رشد کرده و از ۲۳ میلیون و ۶۱۴ هزار تن 
به ۲۴ میلیون و ۳۶۴ هزار تن رسیده است. در هشت ماهه ۱۴۰۲ قریب بر ۲۵ 
میلیون و ۴۶۰ هزار تن آهن اسفنجی در کشور تولید شده که تنها حدود یک 
میلیون و ۹۵ هزار تن آن صادر شده است.در مجموع، از ۲۱ میلیون و ۶۲۰ هزار 
تن شمش فولادی تولید شده در کشور با رشد ۰.۳ درصدی ۱۶ میلیون و ۷۱۴ 
هــزار تن به مصارف داخلی اختصاص یافته و حدود چهار میلیون و ۹۰۸ هزار 
تن آن صادر شده اســت. در مدت مشابه سال ۱۴۰۱ مصرف ظاهری شمش 
فولاد کشور ۱۶ میلیون و ۶۵۹ هزار تن ثبت شده است.در نهایت ۳۴ 
میلیون و ۲۹ هزار تن گندله سنگ آهن در کشور به مصرف ظاهری 
اختصاصی یافته که نســبت به ۳۳ میلیون و ۳۸۲ هزار تن مصرفی 
در هشــت ماهه ابتدایی  سال گذشته، ۱.۹ درصد بیشتر شده است.

تجهیز و ساماندهی ۲ فیدر 
شبکه برق فشار متوسط اهواز

ایسنا/خوزستان مدیر امور برق منطقه چهار شرکت توزیع برق اهواز 
گفت: ۲ فیدر مهم شبکه برق فشار متوسط ۳۳ هزار ولت در محدوده 
دانشگاه شهید چمران و علوم پزشکی جندی شاپور اهواز ساماندهی و 
تجهیزات فرسوده آن ها تعویض شد.بهزاد شافعی زاده در گفت و گو با 
ایسنا اظهار کرد: ۲ فیدر مهم شبکه برق فشار متوسط ۳۳ هزار ولت 
در محدوده دانشگاه شهید چمران و علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
ساماندهی و تجهیزات فرسوده آن ها تعویض شد.وی افزود: این طرح 
با برنامه ریزی و هماهنگی با معاونت بهره برداری شــرکت، با حضور 
گروه های عملیاتی و مشارکت گروه های نت فشار متوسط غرب اهواز، 
۲ گروه نت فشــار ضعیف، مناطق یک، ۲، سه، شهرستان باوی، برق 
کوی علوی، سه گروه منطقه چهار، یک دستگاه تریلر و چهار دستگاه 
جرثقیل اجرا شد.شــافعی زاده ادامه داد: این طرح با اعتباری بیش 
از پنــج میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال از محل اعتبارات داخلی تامین 
و بهره برداری شــده اســت.وی عنوان کرد: این عملیات در محدوده 
دانشگاه های شهید چمران و جندی شاپور اهواز از خروجی ایستگاه 
مربوطه آغاز شــد که در قالب طرح تابش ۳۷۶ در محدوده امور برق 
منطقه چهار این شــرکت و با هدف تعویض تجهیزات قدیمی اعم از 
پایــه و ترانس و دیگر تجهیزات به اجرا درآمد.مدیر امور برق منطقه 
چهار شــرکت توزیع برق اهواز بیان کرد: یکی از مهمترین نکات در 
اجرای این طرح، بهره گیری از مهندسی لجستیک معکوس و استفاده 
از تجهیزات جمع آوری شده نظیر کراس آرم، تسمه و دیگر اتصالات 
جمع آوری شــده از روی شبکه برق موجود در کلانشهر اهواز است.

وی ادامه داد: این طرح شامل جمع آوری ۲ عدد پایه چوبی با طرح 
۱۰۱ و انتقال شــبکه روی پایه جدید، تعویض طرح ۱۰۱ با کراس 
آرم چوبی، تعویض پایه چوبی با طرح ۱۲۰/۱۰۱ و انتقال شــبکه بر 
روی پایه جدید است.شافعی زاده هدف از اجرای این طرح را افزایش 
ضریب امنیت و پایداری شبکه و جلب رضایت شهروندان عنوان کرد.

گزیده خبر

برنامه های تحویلی دولت سیزدهم به ثمر نشست

رئیسی در دیدار ۶ تن از سفرای جدید کشورمان:

جایگاه امروز ایران بستر مناسبی برای گسترش همکاری های بین المللی است

افزایش ۳۴ درصدی تعرفه اینترنت 
چگونه محاسبه شد؟

وزیر صنعت خبر داد

آیین نامه واردات خودروهای کارکرده تصویب شده

معاون راهبردی و توسعه بازار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: بررسی های مختلفی درباره نحوه 
محاسبه افزایش تعرفه انجام شداما نرخ تورم برای ما بسیار مهم بود تا آن چیزی که مصوب می شود، نزدیک به نرخ 
تورم باشد.به گزارش ایسنا، مهدی روحانی نژاد درباره مبنای درصد افزایش تعرفه اینترنت اظهار کرد: بررسی های 
مختلفی از این جهت که اپراتورها چقدر هزینه برای توسعه شبکه خود نیاز دارند انجام شد.وی افزود: همچنین 
اپراتورها متناســب با درآمدی که دارند چه میزان افزایش می توانند هزینه را پوشش دهند. در کنار موارد گفته 
نرخ تورم برای ما بســیار مهم بود تا آن چیزی که مصوب می شــود نزدیک به نرخ تورم باشد.روحانی نژاد که در 
یک گفت وگوی تلویزیونی سخن می گفت، تأکید کرد: طبیعتا کمتر از نرخ تورم نمی توانیم انتظار داشته باشیم که 

هزینه اپراتورها باشد به همین دلیل افزایش تعرفه ۳۴ درصد است. ...

قالیباف در جلسه علنی مجلس:

تخصیص ارز برای واردات خودرو قانون است

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

افزایش ذخایر ارزی و ادامه ثبات در بازار ارز
سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد

تورم در مسیر بلندمدت کاهشی است
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گزیده خبر

خاطره سردار سلامی از مسابقه 
ایران و امریکا در جام جهانی

فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: من که فرمانده سپاه هستم و مسائل امنیت 
ملی را دنبال می کنم، برای دیدن مسابقات ورزشکاران، ساعت کاری خود را 
تنظیم می کنم. من بیشتر شما را با اسم کوچک می شناسم. فوتبال جایگاه 
مهمی در جامعه ما دارد. شــما فوتالیســت ها در خارج کشور هم محبوب 
هســتید.به گزارش ایسنا، سردار سرلشکر ســامی در دیدار با اعضای تیم 
ملی فوتبال مردان و فوتســال زنان در سالن همایش هتل آکادمی فوتبال 
اظهار کرد: حضور در  جمع ســتاره های آسمان کشورمان برای من افتخار 
اســت. ما به واسطه ورزشکاران با غیرت، باتعصب، شریف و سختکوش مان 
یک کهکشان ستاره روی زمین داریم. حضور در جمع شما برای من انرژی، 
نشــاط و بهجت درونی ایجاد می کند. احســاس من این است که در بین 
بهترین فرزندان ایران اســامی حضــور دارم.وی در ادامه با تبریک ولادت 
حضرت فاطمه و روز مادر، اظهار کرد: قوی ترین آرزوی من این اســت که 
یک لحظه چهره پدر و مادر خود را یک بار دیگر ببینم. در زمان دوران دفاع 
مقدس، قبل از اعزام به جبهه بدون اینکه پدر و مادرم بفهمند چشم از روی 
آنها برنمی داشتم و ماقات را برای خودم ذخیره می کردم. مادرم کاسه آب 
پشت ســرم می ریخت و من تا برمی گشتم مادرم را می دیدم. خیلی قدر 
پدران و مادران خود را بدانید. هیچ کسی جای مادر را نمی گیرد.فرمانده کل 
سپاه افزود: ورزشکاران تمثال هویت فرهنگی جامعه و ورزش بازتاب دهنده 
هویت و فرهنگ یک جامعه است. ورزشکاران نشانه های درخشان فضیلت 
های جامعه و محبوب ترین چهره ها در میان جوامع هستند. آنها متعلق به 
خود نیســتند بلکه یک الگو بوده و رفتار و ظواهر آنها در جامعه به سرعت 
تکثیر می شــود. من که فرمانده سپاه هستم و مسائل امنیت ملی را دنبال 
می کنم، برای دیدن مسابقات ورزشکاران، ساعت کاری خود را تنظیم می 
کنم. من بیشتر شما را با اسم کوچک می شناسم. فوتبال جایگاه مهمی در 
جامعه ما دارد. شما فوتالیست ها در خارج کشور هم محبوب هستید.سامی 
خاطرنشان کرد: در شب مسابقه ایران و امریکا در جام جهانی فرانسه ما در 
هواپیما بودیم و نمی توانستیم مسابقه را ببنیم. کمک خلبان هرچند یکبار 
نتیجــه را می گفت. یکبار آمد گفت ایــران یک آمریکا هیچ. نگفت صفر و 
گفت هیچ. دوباره آمد و گفت ایران دو آمریکا هیچ. وقتی آنها گل زده بودند 

دیگر به ما نگفت.

دلخوش خبر داد

کمیسیون حقوقی ایرادات شورای نگهبان 
درباره لایحه عفاف و حجاب را رفع کرد

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسامی از بررسی ایرادات 
شــورای نگهبان در لایحه عفاف و حجاب در جلسه روز گذشته این کمیسیون 
خبر داد و گفت: گزارش کمیسیون درباره رفع ایرادات به شورای نگهبان ارسال 
شد.ســیدکاظم دلخوش در گفت و گو با ایســنا با اشاره به جلسه روز گذشته 
کمیســیون حقوقی و قضایی گفت: کمیســیون حقوقی مجلس روز گذشته با 
حضور نمایندگانی از شــورای نگهبان به بررســی ابهامات و ایرادات شورای در 
لایحــه حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب  پرداخت.وی 
توضیح داد: در این جلســه اشــکالات و ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف 
و حجاب رفع شد که بیشــتر این ایرادات نیز شکلی و ویرایشی بود.سخنگوی 
کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسامی در پایان گفت که گزارش 
بررســی و رفع ایرادات به شــورای نگهبان برای بررسی مجدد ارسال شد چرا 
که طبق رای مجلس این لایحه بر اســاس اصل ۸۵ قانون اساسی )بررسی در 
کمیسیون به جای صحن( در کمیسیون حقوقی و قضایی بررسی شده و دیگر 
ایــرادات در صحن مجلس مورد بررســی قرار نمی گیرد و مســتقیم مصوبات 

کمیسیون به شورای نگهبان ارجاع می شود.

رئیسی در دیدار ۶ تن از سفرای جدید کشورمان:

جایگاه امروز ایران بستر مناسبی برای گسترش همکاری های بین المللی است
رئیس جمهور با اشــاره به عــزت و اقتــدار روزافزون 
کشــورمان در عرصه بین المللی، جایگاه مقتدرانه امروز 
ایران را بســتر مناسبی برای گسترش روابط و همکاری  
با دیگر کشورها و ســازمان های منطقه ای و بین المللی 
دانست و به نمایندگان و سفرای کشورمان توصیه کرد 
ضمن تبیین مواضع جمهوری اســامی ایــران از این 
موقعیت به بهترین شکل بهره بگیرند.به گزارش ایسنا، 
سید ابراهیم رئیسی صبح امروز سه شنبه در دیدار ۶ تن 
از ســفرای جدید جمهوری اسامی ایران در کشورها و 
سازمان های بین المللی با اشاره به عزت و اقتدار روزافزون 
کشــورمان در عرصه بین المللی، جایگاه مقتدرانه امروز 
ایران را بســتر مناسبی برای گسترش روابط و همکاری  
با دیگر کشورها و ســازمان های منطقه ای و بین المللی 
دانست و به نمایندگان و سفرای کشورمان توصیه کرد 
ضمن تبیین مواضع جمهوری اســامی ایــران از این 
موقعیت به بهترین شکل بهره بگیرند.رئیسی همچنین 
با اشاره به ظرفیت ها و زمینه های مناسب موجود برای 
توســعه همکاری ها با بسیاری از کشورهای جهان و نیز 
اشتیاق این کشورها برای ارتقای سطح روابط با جمهوری 
اسامی ایران، به سفرای جدید ماموریت داد با توجه به 
سیاست دولت مردمی برای توسعه تعامات با کشورهای 
اسامی، همســایه و همســو و مدیریت هوشمندانه و 
عزتمندانه روابط، همه امکانات را برای تقویت و تعمیق 
مراودات با کشــورهای محل ماموریت شان بکار گیرند.

رئیس جمهور از سفرای جمهوری اسامی ایران خواست 
شــخصا زمینه های تقویت روابط و تبادل دستاوردهای 
متقابل میان ایران و کشــورهای محل ماموریت خود را 
بررسی و اجرایی شــدن آن را با جدیت دنبال کنند.در 

این دیدار ســفرای جمهوری اسامی ایران در آفریقای 
جنوبی، عمان، ســازمان همکاری های اسامی در جده، 
تایلنــد، بلژیک و برونئــی نیز در ســخنانی به تبیین 

ظرفیت های کشور یا سازمان بین المللی محل ماموریت 
خود پرداخته و برنامه ها و اهداف ماموریت شان را تشریح 

کردند.

سخنگوی دولت گفت: دولت سیزدهم قدر اصناف را می داند و اصرار دارد مدیریت بازار را به 
اصناف بســپاریم؛ زیرا آوردن مردم به صحنه حکمرانی و اقتصاد کشور از طریق تشکل هایی 
مانند اتاق اصناف ممکن اســت.به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی امروز - سه شنبه ۱۲ 
دی ماه - در جمع اعضای اتاق اصناف ایران، گفت: در آســتانه ســالگرد شهادت حاج قاسم 
سلیمانی، یاد و خاطره ایشان را گرامی می داریم که اگر امروز همه ما از جمله واحدهای صنفی 
می توانیم با امنیت به فعالیت در کشــور بپردازیم، مرهون مجاهدت های ایشــان و یاران شان 
است.وی افزود: اتاق اصناف یکی از بزرگ ترین و باتجربه ترین تشکل های کشور است و نقش 
ویــژه ای در مدیریت بازار و رفع نیازهای مــردم دارد. هماهنگی و یک صدایی در اتاق اصناف 
در ضمن اختاف نظرهای کارشناســی، واقعا می تواند به عنوان یک تشکیات موفق ارزیابی 
شــود و نمونه ای برای شناخت جامعه ایران است.بهادری جهرمی یادآور شد: دولت سیزدهم 
قدر اصناف را می داند و اصرار دارد مدیریت بازار را به اصناف بســپاریم؛ زیرا آوردن مردم به 
صحنه حکمرانی و اقتصاد کشــور از طریق تشکل هایی مانند اتاق اصناف ممکن است. دولت 
ورود مستقیم خود به مدیریت بازار را خاف سیاست های خود می داند و معتقد است اصناف 
و بازاریان خود بهتر می توانند بازار را مدیریت کنند.ســخنگوی دولت گفت: یکی از تأکیدات 
رئیس جمهوری در نشست مشترک هیأت دولت با استانداران در روز گذشته، سپردن مدیریت 
بازار به اصناف و در نظرگرفتن ســرمایه و تســهیات برای حمایت از کســب وکارها به ویژه 
کسب وکارهای کوچک بوده است. فرهنگ ایران و ایرانی با اصناف و کاسبی های خرد، عجین 
شــده است و ما تقویت این فرهنگ و سازوکار را تقویت اقتصاد کشور می دانیم.همچنین در 
ابتدای این نشست مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به پررنگ تر شدن نقش 
اصناف در تصمیم گیری های کان کسب وکارها و گایه از تأسیس اتاق های موازی اصناف در 
حوزه کشــاورزی به رقابت ناپذیری اصناف با فروشگاه های بزرگ و حمایت از کسب وکارهای 
کوچک تاکید و اظهار کرد: بیش از ۱۰ ســال است که عضو هیات مدیره اتاق اصناف هستم 
و حدود ۹ وزیر صمت در این مدت بر ســرکار بوده انــد و بهترین ترکیب در این حوزه را ما 
اکنون در دولت ســیزدهم داریم.صفایی ادامه داد: دستور وزیر کشور برای استفاده از روسای 
اتاق اصناف اســتان به عنوان مشاوران حوزه اصناف در استان ها که مسبب تصمیمات درست 
در استان می شود، در هیات دولت حمایت و به استانداران و فرمانداران تأکید مجدد شود.در 
این جلسه که دبیران کمیسیون های اقتصادی و زیربنایی دفتر هیات دولت و برخی مسؤلان 
وزارت صمت حضور داشتند، ۲۱ نفر از رؤسای اتاق های اصناف استانی، در حضور سخنگوی 

دولت به بیان دیدگاه های صنفی خود پرداختند.

رییس ســتاد مرکزی دهه فجر انقاب اسامی با بیان اینکه مردم صاحب و 
یاور انقاب و ایران و ولایت هستند، گفت: برنامه های دهه فجر باید موجب 
نشاط و طراوت در جامعه و تقویت اتحاد ملی گردد.به گزارش ایسنا، حشمت 
الله قنبری رئیس ســتاد مرکزی دهه فجر انقاب اســامی در جلسه این 
ســتاد که با حضور نمایندگان دستگاه ها و نهادهای عضو شورای هماهنگی 
تبلیغات اسامی و روسای ستادهای دهه فجر در استان ها در دفتر مرکزی 
این نهاد برگزار شــد، با تاکید بر اینکه ما باید فرصت پنج ساله پیش رو را 
به عنوان دروازه ورودی به نیم قرن دوم عمر مبارک انقاب اسامی مغتنم 
شــماریم گفت: لازم اســت با برنامه ریزی دقیق و هوشمندانه و نگاه روشن 
و سرشــار از امید به آینده ایران اســامی خود را مهیای انجام مجموعه ای 
از تاش های جهادی و خســتگی ناپذیر کنیم.وی افزود: دی ماه و بهمن ماه 
و اســفندماه امســال باید با نشاط و شــادابی و طراوت ملی به گرمترین و 
خاطره ساز ترین روزهای تاریخ جمهوری اسامی تبدیل شود.قنبری افزود: 
مقامات کشــور، گروه های سیاسی و طبقات و صنوف مرجع و مورد احترام 
مردم باید در سپهر سیاست ایران ادبیاتی دل انگیزتر و گفتمانی صمیمانه تر 
انتخاب کنند و از دامن زدن به اخبار سست و شایعات بی اساس و تحلیل های 
ناامید کننده اجتناب نمایند.رئیس ستاد مرکزی دهه فجر انقاب اسامی در 
ادامه خاطرنشان کرد: امروز هیچ چیزی مهمتر از وحدت اسامی و انسجام 
ملی وجود ندارد، مردم صاحب و یاور انقاب و ایران و ولایت هســتند و در 
تشخیص سیاســی کاری های زشت ناراحت می شوند و ظلمی بزرگتر از به 
درد آوردن دل ملــت بزرگ ایران و بازی کــردن با روح و روان مردم وجود 
ندارد.قنبری یادآور شد: ستادهای استانی و شهرستانی و روستایی با استفاده 
حداکثری از همه ظرفیت های کشور شــکل گرفته و تا آخرین ساعت روز 
۲۲ بهمن بدون وقفه تاش منظم و متحد داشــته باشــند و ترتیبی اتخاذ 
نمایند که در سراســر کشــور فعالیت های هدفدار و خاقانه و هماهنگ با 
سیاست های کلی ســتاد انجام گیرد تا گستره کشور نمایشگاه همبستگی 
و ذوق و ســلیقه ایرانی مسلمان در جشن و سرور انقاب باشد.رئیس ستاد 

مرکزی دهه فجر انقاب اســامی خاطرنشان کرد: در ستاد مرکزی خود را 
موظف می دانیم که در مســیر فعالیت های هنرمندانه و خاقانه شما رفتار 
تسهیلگر و حمایت کننده داشته باشیم.وی افزود: ستاد پذیرای نوآوری ها و 
افکار و ایده های خاقانه همه ایرانیان است و متناسب با اقتضائات و شرایط 
پیش رو در قالب طرح های ملی مورد توجه قرار خواهد گرفت.رئیس ســتاد 
مرکزی دهه فجر با بیان اینکه تکلیف ما رســیدن به مطلوب مقدور است، 
گفت: اهداف و مسئولیت هایی را نتراشید که امکان رسیدن به آنها در زمان 
و شرایط حال ما فراهم  نیست، اما این را هم بدانیم که مقدورات ما در کشور 
برای انجام کارهای مهم و اساســی فراوان است، مشروط بر اینکه اولاً فقط 
برای جلب رضایت الهی کار کنیم و از کسی انتظار فهمیدن و تشکر و تقدیر 
از کار و تاشمان را نداشته باشیم، در عین حال تمام وجود و حرکت ما زبان 
تشــکر و شکر و سپاس باشد و کوچکترین کار و تاش دیگران را ببینیم و 
تقدیر کنیم. ثانیاً با نشست های محترمانه و به موقع همه طبقات جامعه را 
از برنامه های خودمان مطلع کنیــم و اعتماد آنها را به خودمان برای انجام 
یک کار ملی و بین المللی جلب نمائیم. ثالثاً خودمان هم باور داشته باشیم 
که همه از ما انقابی تر و اســامی تر و نسبت به مصالح عالی نظام دلسوزتر 
هستند. رابعاً همه باور کنیم که حاصل تاش های جهادی ما در سبد انقاب 
و جمهوری اســامی قرار می گیرد و جشن اسامی و ملی دهه مبارک فجر 
متعلق به تمامی آحاد و طبقات ملت بزرگ ایران اســت. خامســاً ما مکلف 
هستیم جشــن های انقاب را متناسب با عظمت انقاب، شخصیت عظیم 
مــردم ایران و آن غبار غلیظ و چربی از یــأس و نومیدی که باید بر قلب و 
چشــم و صورت نظام سلطه بپاشیم برگزار کنیم.قنبری در ادامه با اشاره به 
ظرفیت ارزشمند ایرانیان خارج از کشور و ضرورت استفاده از این ظرفیت در 
برگزاری برنامه های دهه فجر گفت: ایرانیان مقیم خارج سرمایه های بزرگ 
ملی و اسامی ایران هستند.در این جلسه نمایندگان دستگاه ها و مسئولین 
کمیته ها نظرات و پیشنهادات و برنامه های خود را درخصوص برگزاری چهل 

و پنجمین سالگرد پیروزی انقاب اسامی بیان کردند.

رییس مجلس گفت: تخصیص ارز برای واردات خودرو قانون است و باید انجام شود، در غیر این صورت واگذاری ارز به واردات 
خودرو را از مسیر قانونی پیگیری می کنیم.به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی علنی امروز )سه شنبه 
۱۲ دی ماه( مجلس شورای اسامی پس از بررسی سوال جال رشیدی کوچی از وزیر صمت در خصوص واردات خودرو خطاب به وزیر صمت، گفت: دوستانمان در 
بانک مرکزی می گویند که سهم ارز مربوط به واردات خودرو را در اختیار صنایع قرار دادیم که اولویت بندی با شما است.وی با اشاره به اینکه نماینده سوال کننده از 
وزیر صمت مهلت سه ماه داد تا موضوع واردات خودرو انجام شود، اظهار کرد: ان شاء الله تا عید این موضوع را پیگیری کنید تا حل و فصل شود.رئیس مجلس شورای 
اسامی تاکید کرد: تخصیص ارز برای واردات خودرو بر اساس لایحه دولت و مصوبه مجلس و مجمع تشخیص مصلحت نظام، تبدیل به قانون شده است، لذا قطعاً جلسه 

دیگری در صحن مجلس برای این موضوع نمی گذاریم، مگر آنکه به صورت جدی و از مسیر قانونی واگذاری ارز به واردات خودرو را پیگیری کنیم.

نماینده مردم مرودشــت در مجلس شــورای اسامی مهلت سه ماهه ای به وزارت صمت و دولت برای واردات خودرو داد.به 
گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسامی در جلسه علنی امروز مجلس سوال جال رشیدی کوچی نماینده مردم 
مرودشت از وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص اینکه چرا علی رغم گذشت یکسال از تصویب قانون واردات خودرو تا 
این لحظه خودرویی وارد کشــور نشده است را بررسی کردند.جال رشیدی کوچی پس از استماع توضیحات وزیر صنعت، 

معدن و تجارت بیان کرد: اگر بنده همین الان این سوال را به رای بگذارم قطعا نمایندگان با توجه به حساسیت این موضوع به وزیر کارت زرد می دهند اما از آنجا که 
آقای علی آبادی مدتی است که روی کار آمده و بنده شهادت می دهم که در این مدت برای واردات خودرو تاش کردند مهلتی سه ماهه تا عید به وزارت صنعت، معدن 

و تجارت و دولت برای انجام واردات خودرو می دهم و سوال خود را به رای نمی گذارم.

قالیباف در جلسه علنی مجلس:

تخصیص ارز برای واردات خودرو قانون 
است

مهلت ۳ ماهه مجلس به وزارت صمت برای 
واردات خودرو

بهادری جهرمی: دولت 
اصرار دارد مدیریت بازار را 

به اصناف بسپارد

رییس ستاد مرکزی دهه فجر:

برنامه های دهه فجر موجب نشاط جامعه و اتحاد ملی شود
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گزیده خبر تورم در مسیر بلندمدت کاهشی استسخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

افزایش ذخایر ارزی و ادامه ثبات در بازار ارز

سخنگوی اقتصادی دولت دلیل افزایش تورم در ماه قبل را اختلال تولید 
گوشت قرمز و برخی اقلام دیگر اعلام کرد و گفت: این امر باعث شد تورم 
خوراکی ها به بیش از چهار درصد در آذر برسد و هدف گذاری تورم در این 
ماه قدری نسبت به آنچه مدنظر بانک مرکزی بود افزایش یابدکه برای حل 
این مشکل وزارت کشاورزی در تلاش است بخشی از این کسری و ناترازی 
را با واردات موقت برطرف کند.به گزارش ایســنا، احسان خاندوزی امروز 
)ســه شــنبه( در ابتدای نشســت خبری هفتگی با اشــاره به وضعیت 
شاخص های اقتصادی کشــور در ماه های گذشته، اظهار کرد: کاهش نرخ 
تــورم یــک برنامه اصلی و در صــدر پیگیری ها از بانک مرکزی و ســایر 
دستگاه های موثر در افزایش قیمت هاست. سیاست های معطوف به کنترل 
تورم از جمله ایجاد ثبات در بازار ارز یا کاهش نرخ رشــد نقدینگی در ۱۰ 
ماه گذشته به شکل مستمری در ستاد اقتصادی انجام شده است.وی افزود: 
در آذرماه برخلاف رویه ماه های گذشــته ۰.۷ درصد افزایش تورم را شاهد 
بودیم که این افزایش به دلیل مشکلات ثبت هزینه چند قلم کالای خاص 
بود که مشــخصاً اختلال تولید گوشت قرمز و برخی اقلام دیگر باعث شد 
تورم خوراکی ها به بیش از چهار درصد در آذر برسد.واردات ماهانه ۱۴ هزار 
تن گوشت قرمز خاندوزی تاکید کرد: رشد ۴.۱ درصد تورم خوارکی ها در 
آذر منجر شــد هدف گذاری تورم در این ماه قدری نسبت به آنچه مدنظر 
بانک مرکزی بود افزایش یابد. برای حل این مشکل وزارت جهاد کشاورزی 
تلاش کرده تا بخشــی از این کسری و ناترازی را با واردات موقت برطرف 
کند. ماهانه ۶۰۰۰ تن گوشت گرم و حدود ۸۰۰۰ تن گوشت منجمد برای 
تأمین بازار وارد می شــود.وزیر اقتصاد بــا بیان اینکه نرخ بیکاری در پاییز 
امسال به ۷.۶ درصد کاهش یافته است، اظهار کرد: این تقریباً کمترین نرخ 
بیکاری در دو دهه گذشــته اســت. همزمان با این نرخ، مشارکت هم نیم 
واحد درصد افزایش یافته که علامت خوبی است. بیکاری فارغ التحصیلان 
به ۱۱.۵ درصد کاهش یافت که در پاییز ســال گذشته ۱۲.۵ درصد بود.

خاندوزی ادامه داد: اشتغال ناقص هم به ۸.۱ درصد کاهش یافته است که 
در پاییز ســال گذشته ۹.۵ درصد بود. در شاخص رشد اقتصادی بر اساس 
آمار بانک مرکزی در نیمه اول ســال جاری ۴.۷ درصدی بوده است که با 
وجود رشد سه درصدی سال گذشته، حفظ نرخ رشد در شش ماهه سال 
جاری نشــانگر این اســت که مســیرهای ایجاد ارزش افزوده و تولید در 
بخش های کشور در نیمه اول امسال بهتر از سال قبل است.رشد اقتصادی 
بدون نفت یک درصد بیشــتر شد سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه 
رشد اقتصادی بدون احتساب نفت ۳.۶ درصد بوده و یک درصد از رشد ۲.۶ 
درصدی نیمه اول سال گذشته بیشتر است، تاکید کرد: در زیرمجموعه های 
صنایع و معادن رشد اقتصادی شش ماهه امسال ۳.۸ درصد، خدمات ۴.۲ 
درصد اســت. نرخ رشــد با نفت و بدون نفت روند رو به رشــد شش ماهه 
نخست ســال قبل را ادامه داده و برخلاف ادعاها، چون این رشد همراه با 
کاهش بیکاری و افزایش اشتغال کشور است رشد باکیفیتی است و فقط 
بخش هایی که حائز درآمد هستند بدون ایجاد اشتغال، رشد نکرده اند بلکه 
همزمان با رشد اقتصادی تعداد شاغلان هم افزایش یافته است.وی با تاکید 
بر اینکه حرکت اقتصاد در مسیر ثبات و پیش بینی پذیری تداوم دارد، گفت: 
دولت سیزدهم از ابتدای فعالیت خود تلاش کرده با ایجاد انضباط مالی در 
بخش هــای مختلف و کنترل نرخ بازار ارز، رشــد تــورم را مهار و فضای 
اقتصادی کشور را برای فعالان اقتصادی پیش بینی پذیر کند تا امکان رشد 

مستمر در بخش های مختلف فراهم شود.سخنگوی  اقتصادی دولت با بیان 
اینکه تورم در مسیر بلندمدت کاهشی است، اظهار کرد: در زمینه کسری 
بازار گوشت هم که پیش از این به آن اشاره شده، پیش بینی وزارت جهاد 
کشاورزی این است که با اقداماتی، بازار گوشت را تا بهار به تعادل برساند. 
بنابراین ممکن اســت برخی اجزا در کوتاه مدت رشــد کنند اما این رشد 
مقطعی تورم، ناشــی از سیاســت های پولی و مالی دولت نیســت.از دام 
سرمایه گذاری منفی و صفر خارج شدیم وزیر اقتصاد با بیان اینکه امروز از 
دام سرمایه گذاری منفی و صفر دهه ۹۰ عبور کرده ایم، یادآور شد: تشکیل 
سرمایه ثابت ناخالص بنا بر آمار بانک مرکزی در نیمه اول سال ۴.۵ درصد 
رشد داشته است و ادامه روند سال ۱۴۰۱ را در سال جاری شاهد هستیم. 
در دهه ۹۰ تشــکیل سرمایه ثابت ناخالص کشــور منفی ۴۷ درصد بود. 
امیدواریم این روند بهبود با با ســرعت بیشتری پیش رود. وی با اشاره به 
گزارش خزانه داری کل کشــور از تخصیص پروژه های عمرانی در ۹ ماهه 
ســال جاری، اظهار کرد: پایان آذر امسال ۱۳۰ هزار میلیارد تومان بودجه 
عمرانی تخصیص یافته که نســبت به مدت مشــابه سال قبل، دقیقاً ۵۵ 
درصد افزایش داشته است و ۸۷ هزار میلیارد تومان از مبلغ یادشده هم در 
دو ماه اخیر تخصیص یافته است.تا پایان هفته آینده نرخ تضمینی گندم 
اعلام می شــود خاندوزی در پاســخ به پرسشی درباره وضعیت اعلام نرخ 
تضمینی خرید گندم، گفت: اصل خواسته کشاورزان کاملا به حق است که 
باید نرخ خرید در موعد قانونی انجام شــود. براساس قانون از سال گذشته 
نرخ گذاری از سوی شورای قیمت گذاری انجام می شود. رایزنی های نهایی 
هم در این زمینه از سوی وزیر جهاد کشاورزی انجام شده و تا پایان هفته 
آینده قطعاً از ســوی جهاد کشــاورزی نرخ اعلام می شود. گران فروشی 
اینترنت را اعلام کنید سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره 
افزایش تعرفــه اینترنت، یادآور شــد:قبل از اعلام تغییــر نرخ ها، وزارت 
ارتباطات با اپراتورها درباره اینکه چه بســته هایی شــامل افزایش تعرفه 
می شود و تا چه میزان امکان افزایش قیمت ها وجود دارد، توافقات لازم را 
انجام داده اســت. حتما نظارت پسینی پس از ابلاغ نرخ های جدید انجام 

خواهد شد. مردم هم هرجا فراتر از نرخ اعلام شده، موردی دیدند تخلفات 
را از طریق سامانه  ۱۹۵ و سایر سامانه ها گزارش کنند. دولت درباره تخلفات 
اپراتورها خــارج از توافق صورت گرفته هیچگونه کوتاهی و مســامحه ای 
نخواهد داشت. وزیر اقتصاد در پاسخ به پرسشی درباره انضباط بانکی، تاکید 
کرد: این امر از موضوعات تاکیدی رئیس جمهوری است و دو موسسه مالی 
ناتراز تعیین تکلیف شــده اند و یک موسسه دیگر نیز تا پایان سال تعیین 
تکلیف خواهد شد. برنامه برای حل ناترازی های چند موسسه باقیمانده - 
که برنامه مکتوب آن از سوی بانک مرکزی به خود این موسسات اعلام شده 
اســت - یا تعیین تکلیف موسساتی که حاضر نمی شــوند به برنامه رفع 
ناتــرازی خود تن دهنــد، در ماه های آینده از ســوی بانک مرکزی اعلام 
می شــود. خانــدوزی ادامــه داد: امیدواریم طبــق ابلاغیــه ۱۱ آذرماه 
رئیس جمهوری که همان قانون جدید بانک مرکزی مصوب مجلس شورای 
اسلامی است و اختیارات ویژه ای به بانک مرکزی می دهد که شامل فصلی 
اختصاصی درباره موسســات ناتراز و چگونگی مواجهه با آن می شود، چه 
امســال و چه سال آینده شاهد باشیم مســئله موسسات ناتراز در اقتصاد 
کشور تعیین تکلیف شود. سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی 
درباره ابهامات ایجادشده نسبت به مالیات طلافروشان، تصریح کرد: هیچ 
مالیات جدیدی و هیچ نرخ جدیدی برای مالیات، چه برای طلافروشــان و 
چه اصناف دیگر، وضع نشده است. حتی مسئله الزام به ثبت موجودی طلا 
که در سامانه جامع تجارت تدارک دیده شده، سه ماه فرصت داده شد که 
اگر آمادگی وجود ندارد این آمادگی مهیا شود.وزیر اقتصاد یادآور شد: تنها 
اتفاقی که شــاهد هســتیم این اســت که دولت اجرای قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان را از اول دی برای گروه هایی که به سامانه 
ملحق نشده بودند، آغاز کرده اســت . تا پیش از این تاریخ، بخش هایی از 
شرکت های دولتی بزرگ و شرکت های بورسی فراخوان شده بودند و فاکتور 
الکترونیکی خود را در ســامانه مودیان درج می کردند. از اول دی ماه باید 
صنف طلافروشان و البته سایر اصنافی که درآمدشان بالاتر از ۱۸ میلیارد 
تومان است نیز صدور فاکتور الکترونیکی را در سامانه ثبت کنند. خاندوزی 

با بیان اینکه امیدوارم حواشی اخیر ناشی از بدفهمی باشد و غرض دیگری 
پشت کار نباشد، تصریح کرد: قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان 
به دلیل شفافیت مبادلاتی که در اقتصاد ایجاد می کند، جلوی بسیاری از 
تخلفــات و فاکتورهای جعلی را می گیرد و با فاکتورهای صوری، قاچاق و 
فرار مالیاتی مقابله می کند، کمک موثری است تا در سال های آینده بدون 
نیاز به کاغذ باشــیم و هر ســه ماه از مودیان مالیاتی اســناد و مستندات 
مطالبات کنیم، این مستندات به شــکل برخط در سامانه های هوشمند 
مشــاهده شود. وی همچنین اعلام کرد: در مورد صنف طلا افرادی که در 
ایــن صنف فعالیت دارند اعلام کرده اند که حتما به قانون تمکین خواهند 
کرد، ســهم بسیار کمی از مودیان بزرگ مالیاتی هستند. در سال گذشته 
حدود ۳۴ درصد از فعالان صنف طلا مشمول مالیات صفر شدند و حدود 
۲۰ درصد نیز مالیات ســالانه آنان بین ۰ تا ۵ میلیون تومان بوده اســت؛ 
حدود ۲۰ درصد بین ۵ تا ۱۵ میلیون مالیات سالانه داشته اند و ۱۶ درصد 
نیز بین ۱۵ تا ۳۰ میلیون تومان در یکسال مالیات داده اند و فقط ۱۰ درصد 
بیــش از ۳۰ میلیون تومان مالیات پرداخت کردند. ســخنگوی اقتصادی 
دولت با اشاره به افزایش میزان وصولی درآمد نفت در ۹ ماهه امسال به ۲۳ 
درصد نسبت به سال گذشته، اظهار کرد: همچنین میزان ارز در دسترس 
بانک مرکزی امسال افزایش یافته است. گشایش در پول های بلوکه شده در 
ســال گذشــته و اقدامات دیگر این امکان را به بانک مرکزی می دهد که 
کاهــش قیمت جهانی نفت را جبران کند. حتــی درباره برخی از ازرهای 
خاص در ماه، شــاهد پیشــی گرفتن میزان عرضه به میزان خرید بود و 
چشم انداز مدیریت بازار ارز چشم انداز باثباتی است. وزیر اقتصاد در پاسخ به 
پرسشــی درباره وضعیت واردات خودروهای کارکرده، تاکید کرد: اساســا 
تنظیم مقداری واردات کشــور از ابتدای امســال براساس ضوابطی پیش 
می رود که بازار ارز تحت کنترل بانک مرکزی باشد، اقدام درستی است اما 
اینکه چرا آیین نامه واردات خودروهای کارکرده به سرانجام نرسیده است به 
مقدماتــی از جملــه اصلاح آیین نامــه وارادات خودروهای نــو نیاز دارد. 
اصلاحات آیین نامه واردات خودروهای نو در همین هفته در هیئت دولت 
مطرح شــد و به تبع آن آیین نامه واردات خودروهای کارکرده در روزها و 
هفته های آینده در دستور کار هیئت دولت قرار خواهد گرفت و به محض 
آنکه مصوب شــود جزئیات آن اعلام می شود. وی در بخش دیگری از این 
نشست خبری با اشاره به تیتر رسانه ای که اقدامات دولت را »پوپولیستی« 
خوانده بود، اظهار کرد: آیا دولتی که در سال اول کار خود اقدام به حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی می کند به دنبال حرکات پوپولیستی است؟ دولتی که به 
پیشــواز برنامه قاطع و برخورد بدون اغماض با موسسات مالی و اعتباری 
ناتــراز رفته و در عیــن حال به دنبــال رفع ناتــرازی بانک ها و تجمیع 
حساب های دولت و خاتمه دادن به بی انضباطی هاست، اقدامات پوپولیستی 
انجام داده است؟خاندوزی ادامه داد: مسئله بی انضباطی در کارتخوان ها و 
شناسایی بی سابقه فرارهای مالیاتی که در تاریخ دولت های گذشته سابقه 
نداشته و از سوی دولت سیزدهم انجام شده، مصداق کار پوپولیستی است؟ 
دولت ســیزدهم مجموعه اقداماتی تا امروز انجــام داده که آرزوی دیرینه 
دوســتانی بود که امروز دولت را به چنین عناوینی متهم می کنند. تاکید 
رئیس جمهوری نیز این است که کار خوب به اسم هر کسی که می خواهد، 
تمام شود، در هرحال ما مسئول برطرف کردن نقاط ضعف گذشته هستیم.

رئیس کل بانک مرکزی از افزایش ذخایر ارزی کشور و بانک مرکزی خبر داد و تاکید کرد که ثبات 
در بازار ارز ادامه دارد.به گزارش ایسنا، مصطفی قمری وفا - مدیر روابط عمومی بانک مرکزی - در 
توئیتی گفت: گزارش اقتصادی و ارزی رئیس کل بانک مرکزی به نمایندگان در جلسه غیرعلنی 
مجلس موجب همدلی بیشتر در جلسه شد.فرزین در این جلسه بر ادامه تثبیت اقتصادی و ثبات 
در بازار ارز، تداوم روند کاهش نرخ رشــد نقدینگی و پایه پولی به منظور مهار تورم تاکید کرده 
اســت.همچنین هدایت هدفمند اعتبارات به ســمت تولید و افزایش ذخایر ارزی کشور و بانک 
مرکزی از دیگر اظهارات رئیس کل بانک مرکزی در جلسه غیر علنی با نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی بوده است.وی در جریان بررسی سوال نمایندگان از وزیر صنعت در خصوص تاخیر در 
واردات خودرو با تاکید بر ایفای تکالیف بانک مرکزی در تخصیص ارز واردات تصریح کرد: در مورد 
ارز خودرو با تایید وزیر صنعت، معدن و تجارت، بانک مرکزی به تکالیف خود عمل کرده است.

فرزین گفت: از ابتدای سال تا پنجم دی ماه بالغ بر ۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون دلار ارز به وزارت 
صمت داده شده است که نسبت به سال گذشته پنج درصد افزایش یافته است. به حوزه خودرو و 
قطعات پنج میلیارد و ۴۰۶ میلیون دلار تاکنون ارز تخصیص داده شده که نسبت به سال گذشته 
هشت درصد افزایش یافته است.رئیس کل بانک مرکزی افزود: همانگونه که وزیر صمت توضیح 

دادند واردات خودروها براساس ارز تخصیص یافته نیز انجام شده است و اکنون نیز مذاکراتی بابت 
واردات خودروهــای برقی، خودروهای معمولی و واردات خــودرو از مناطق آزاد صورت گرفته و 
توافق لازم انجام شده است. بانک مرکزی نیز براساس منابع و دستورالعمل ها، ارز را برای واردات 
تخصیص خواهد داد.وی ادامه داد: نمایندگان به من می گویند که باید بر اساس منابع ارزی کشور 
ارز تخصیص دهید که اعلام کردم برای جلوگیری از ایجاد مشــکل در حوزه تولید از منابع ارزی 
آزاد شده نیز ارز اختصاص می دهیم.رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: در ابتدای سال قرار بود 
۲۹.۵ میلیارد دلار به وزارت صنعت، معدن و تجارت داده شود اما برای اینکه که کشور با مشکل 
مواجه نشــود تا این لحظه که سال تمام نشده اســت ۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون دلار به وزارت 
صمت ارز تخصیص داده شــده اســت و بر اساس توافق با وزارت صمت تا سقف ۴۲ میلیارد دلار 
به این وزارتخانه ارز تخصیص می یابد تا بخش تولید کشــور با مشکل مواجه نشود. وی در پایان 
خاطرنشان کرد: در بانک مرکزی در حوزه تخصیص ارز تلاش بر این است که تمام ارز براساس نیاز 
هر بخش تخصیص پیدا کند. بانک مرکزی ارز مورد نیاز وزارت صنعت، معدن و تجارت را تخصیص 

داده است و این وزارت صمت است که باید برای آن برنامه  ریزی کند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از تصویب آیین نامه واردات خودروهای کارکرده در صحن علنی مجلس خبر داده و اعلام کرد که 
به زودی ابلاغ خواهد شد.به گزارش ایسنا، صبح امروز )سه شنبه ۱۲ دی ماه( عباس علی آبادی جهت پاسخ به سوالات جلال 
رشیدی کوچی به عنوان نماینده منتخب سوال کنندگان و تعداد دیگری از نمایندگان مجلس پیرامون مسائل صنعت خودرو، تا 
این لحظه خودرو وارد کشور نشده است؟ در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی حاضر شد.وزیر صنعت، معدن و تجارت در این 
جلسه امروز مجلس، از تصویب آیین نامه واردات خودروهای کارکرده در صحن علنی مجلس و ابلاغ آن به و آرت صمت جهت 
اجرا، خبر داده و اعلام کرد که به زودی این آیین نامه توسط وزارت صمت جهت استحضار واردکنندگان ابلاغ خواهد شد. وی در این رابطه، اظهار کرد: درباره واردات خودروهای 
کارکرده و مناطق ویژه اقتصادی آیین نامه در موعد مقرر توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت تدوین و به دولت ارسال شد؛ این آیین نامه پس از طی بررسی های کارشناسی در 
کمیسیون های تخصصی و صحن دولت در نهایت  با اصلاحاتی تصویب شد و  به زودی ابلاغ می شود.علی آبادی تاکید کرد: با ابلاغ آیین نامه مذکور، واردات خودروهای کارکرده 

به کشور نیز نظام پیدا خواهد کرد  و دغدغه نمایندگان  نیز رفع خواهد شد.

رئیس اتاق اصناف ایران با اشــاره به برخی از مهمترین مسائل پیش روی اصناف در ماه گذشته، از رفع ممنوعیت اتحادیه ها 
برای ثبت حضوری درخواست متقاضیان پروانه کسب خبر داد.به گزارش ایسنا، مجتبی صفایی در نشست هم اندیشی رئیس و 
اعضای هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران با روسای اتاق های اصناف مراکز استان ها، گفت: پس از مطرح شدن مطالبی درباره منع 
اتحادیه ها برای ثبت درخواست متقاضیان پروانه های کسب و سپردن این کار به کافی نت ها، چالش هایی در این زمینه ایجاد 
شد. گزارش های میدانی ما در همین شهر تهران نشان داد که کافی نت ها برای ثبت درخواست پروانه کسب، مبالغ قابل توجهی 

از متقاضیان دریافت کرده اند. این درحالی است که وجود کمیسیون نظارت و هیئت عالی نظارت مانع از رخ دادن چنین تخلفاتی در اتحادیه ها می شد.به گفته رئیس 
اتاق اصناف ایران با توجه به این آسیب ها، رایزنی ها و پیگیری های مجدانه ای برای همکاری اتحادیه ها و اتاق های اصناف برای ثبت نام و امکان درخواست صدور و تمدید 
مجوز متقاضیان در دستور کار اتاق اصناف ایران قرار گرفت و امروز با موافقت معاونت دفتر خدمات عمومی وزارت صمت، منع ثبت درخواست ها در درگاه ملی مجوزها 
از طریق اتحادیه ها، برداشته شد. همچنین پیشنهاد داریم تا این کار در قالب خدمالت غیر موظف اتحادیه ها به کمیسیون نظارت برود تا متقاضیان برای ثبت درخواست 
مبلغی را به عنوان کمک  به اتحادیه ها پرداخت کنند. صفایی با اشاره به ارجاع پرونده های کارشناسی خسارت  خودرو از سوی نیروی انتظامی به اتاق های اصناف گفت: 
افرادی که در اتحادیه ها به عنوان کارشناس حضور دارند، با وجود اختصاص وقت، هزینه رفت و آمد و بررسی کارشناسی خودروها، هیچ درصدی از مبالغ جرائم به آنها 

تعلق نمی گیرد که این روند باید اصلاح شود. ما می توانیم این موضوع را در قالب یک طرح به عنوان خدمات غیر موظف مطرح کنیم.

وزیر صنعت خبر داد

آیین نامه واردات خودروهای کارکرده تصویب 
شده و به زودی ابلاغ می شود

منع ثبت درخواست متقاضیان پروانه کسب در اتحادیه ها برداشته شد

افزایش ۳۴ درصدی تعرفه 
اینترنت چگونه محاسبه شد؟

معاون راهبردی و توســعه بازار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
گفت: بررسی های مختلفی درباره نحوه محاسبه افزایش تعرفه انجام شداما 
نرخ تورم برای ما بســیار مهم بود تا آن چیزی که مصوب می شود، نزدیک 
به نرخ تورم باشــد.به گزارش ایسنا، مهدی روحانی نژاد درباره مبنای درصد 
افزایــش تعرفه اینترنت اظهار کرد: بررســی های مختلفی از این جهت که 
اپراتورها چقدر هزینه برای توســعه شــبکه خود نیاز دارند انجام شــد.وی 
افزود: همچنین اپراتورها متناســب با درآمدی که دارند چه میزان افزایش 
می توانند هزینه را پوشش دهند. در کنار موارد گفته نرخ تورم برای ما بسیار 
مهم بود تا آن چیزی که مصوب می شــود نزدیک به نرخ تورم باشد.روحانی 
نژاد که در یک گفت وگوی تلویزیونی ســخن می گفت، تأکید کرد: طبیعتا 
کمتر از نرخ تورم نمی توانیم انتظار داشته باشیم که هزینه اپراتورها باشد به 
همین دلیل افزایش تعرفه ۳۴ درصد اســت. معاون راهبردی و توسعه بازار 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در ادامه تصریح کرد: طبیعتا 
زمانی هر کالا و خدمتی افزایش قیمت داشــته باشد، ممکن است مصرف 
کننده  حس مثبتی نداشته باشــد اما این موضوع دلایل متعددی دارد که 
در ادامه درباره آن صحبت می شــود.روحانی نژاد در پاســخ به این سوال که 
داستان افزایش تعرفه از کجا شروع شد، تصریح کرد: درخواست اپراتورها در 
این زمینه از سال گذشــته مطرح شده اما اشاره به این نکته ضروری است 
که مصوبه هایی که ما داریم و تعرفه هایی که اعمال شــده، متعلق به ســال 
۱۳۹۶ اســت؛ یعنی آن چیزی که تا هفته گذشــته در بسته های اینترنتی 
ارائه می شــد، به سال ۱۳۹۶ مربوط می شود و طی چند سال تغییر قیمتی 
رخ نداده اســت. در طول این چند سال به دلیل بحث تورم به خصوص در 
زمینه خدمات ارتباطی تغییر نرخ،  مهم تر و موثرتر اســت.وی ادامه داد: از 
سال گذشــته اپراتورها این بحث را جدی تر مطرح کردند که اگر این روند 
ادامه یابد، ممکن اســت در بحث کیفیت دچار مشــکل شوند، بنابراین این 
درخواست را در جلسات کارشناسی مطرح کردیم تا اینکه امسال این موضوع 
به صورت جدی تر پیگیری شــد.معاون رگولاتوری با بیان اینکه ما به عنوان 
نماینده مردم در جلســات مذاکره با اپراتورها که داشتیم، تعهداتی را از آن 
دریافت و آن را الحاقیه پروانــه کرده ایم، افزود: اپراتورها برای خدمات خود 
پروانه دارند، بنابراین این موضوع ضمیمه پروانه شده و آنها متعهد هستند؛ 
یکی از این تعهدات ارائه خدمات جدید ارتباطی مانند نســل پنجم اینترنت 
اســت که تعهد دادند تا انتهای ســال بعد، ۱۰ درصد جمعیت کشور تحت 
پوشش این خدمات قرار دهند. همچنین پوشش نسل چهارم به ۹۶ درصد 
خواهد رســید و از ســوی دیگر در زمینه سرعت هم متعهد شدند تا شش 
ماه آینده ۳۰ درصد ســرعت را بهبود دهند.روحانی نژاد گفت: رتبه اینترنت 
با نرخ متفاوت است؛ چون فاصله کشورها می تواند کم یا زیاد شود. به طور 
مثال سرعت ۱۰ مگابیت بوده بنابراین ما این میزان را می خواهیم ۳۰ درصد 
افزایش دهیم و وضعیت بهتر خواهد شــد.وی همچنین درباره وعده رئیس 
جمهــوری در زمینه ارائه اینترنت رایگان به کاربران توضیح داد: ما در کنار 
افزایش تعرفه اقدامی که انجام داده ایم این اســت بسته هدیه در نظر گرفته 
شــده که احتمالا پیامک آن را مردم دریافت کرده اند اما کسانی که پیامک 
را دریافت نکرده اند می توانند با مراجعه به سایت پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند ثبت نام کنند. همچنین متناسب با زمان های گوناگون، مقدار این 
بسته ها اعلام می شود. برنامه ریزی کرده ایم که در این مقطع زمانی تا پایان 
سال، بتوانیم برای اقشاری که این افزایش هزینه ممکن است برایشان زحمت 
ایجاد کند، این بســته اینترنتی را ارائه دهیم.وی در پاسخ به این سوال که  
بسته های اینترنتی کم حجم مانند ۲۰۰ مگ زود تمام می شود، چه توجیحی 
دارد؟ اظهار کرد: طبیعتا این بسته ها کم حجم و یک روزه هستند و ما برای 
بازه های بلندمدت چنین بســته هایی نداریم. در حال حاضر برای بازه زمانی 
یک ماهه کمترین بسته اینترنتی موجود یک گیگ است.مصرف ماهانه ۵۰ 
درصد مردم کمتر از دو گیگ استاو تاکید کرد: تا قبل از این افزایش تعرفه، 
مصرف ماهانه نزدیک به ۴۹ درصــد کاربران مصرف کم تر از دو گیگ بود؛ 
به عبارتی مصرف نیمی از مردم در ماه در این حد اســت. اما افرادی که در 
زمینه تخصصی تر کار می کنند، مصرف اینترنتشان بالاست و حتی کاربرانی 
هســتند که ماهانه ۵۰ گیگ اینترنت مصرف می کنند اما به طور متوســط 
براساس آمارگیری های انجام شده، مشاهده کردیم مصرف نزدیک ۵۰ درصد 
مردم کم تر از دو گیگ اینترنت اســت. روحانی نــژاد درباره گلایه مردم در 
زمینه حذف برخی از بسته های اینترنتی پس از افزایش تعرفه تصریح کرد: 
اگر بســته ای هفته گذشته در سبد خدمات اپراتورها بوده، آنها به هیچ وجه 
اجازه حذف ندارند و اگر کاربران بســته ای را هفته گذشته خریداری کردند 
و پس از این موضوع حذف شــده است، باید با شماره ۱۹۵ تماس بگیرند تا 
پیگیری های لازم انجام شــود. سامانه ۱۹۵ برای این موضوع  بوده و شبانه 
روزی است و کاربران می توانند شکایت خود را اعلام کنند؛ ما هم به عنوان 
رگولاتوری پیگیری می کنیم. معاون راهبردی و توسعه بازار رگولاتوری تاکید 
کرد: زمانی که یک خدمتی شش سال بدون تغییر تعرفه بوده، طبیعتا باید 
انتظار داشته باشیم که در حد تورم سالانه افزایش قیمت رخ دهد، بنابراین 
فکــر نمی کنم مردم عزیز با توجه به عدم تغییر تعرفه در این ســال ها برای 
۳۴ درصد اعلام شــده، بحثی داشته باشند. ما تنها دستگاهی بودیم که در 
برابر این افزایــش قیمت از اپراتورها تعهد گرفته ایم و در شــرایطی که به 
تعهــدات خود عمل نکنند، جریمه مالی می شــود. بنابراین مردم عزیز این 
افزایش حداقلی را درک می کنند که برای بهبود شــبکه نیاز است و  به هر 

حال ما این تعهد را از اپراتورهای ارتباطی گرفته ایم.

بازار سرمایه نزولی شد

مطابق معمول روزهای اخیر بازار بورس امروز هم کاهش یافت و شاخص 
کل با افت ۹۵۰۹ واحد به عدد دو میلیون و ۱۵۸ هزار واحد رســید.به 
گزارش ایســنا، بورس اوراق بهادار تهران امروز ۹۵۰۹ واحد کاهش پیدا 
کرد و شــاخص کل در رقم دو میلیون و ۱۵۸ هزار واحد ایســتاد. این 
نهمین افت بورس طی ۱۱ روز کاری اخیر و پس از رکوردشــکنی ۲۷ 
آذرماه اســت. برخی تحلیل گران عواملی همچون مطرح شدن موضوع 
مالیات در بودجه سال آینده و لزوم ثبت صورت حساب های الکترونیکی، 
رســیدن به مقاومت ۲.۲ میلیون  واحد و تحرکات نوســان گیران را در 
کاهش های اخیر بازار ســرمایه موثر می دانند.شاخص هم وزن نیز امروز 
۲۰۵۱ واحد پایین آمد و به ۷۵۵ هزار و ۹۳۸ واحد رســید.بیش از ۳۶۶ 
هزار معامله به ارزش ۴۷۸۱ میلیارد تومان در بورس اوراق بهادار تهران 
انجام شد.بازار ســرمایه نزولی شدنقشه بازار  بورس ـ سه شنبه ۱۲ دی 
۱۴۰۲فولاد، فملی،  فارس و شــپنا بیشترین تاثیر را در کاهش شاخص 
کل داشتند. ثشاهد و خرامیا نیز از نمادهای پرتراکنش منفی بودند.  در 
سوی دیگر داتام و ذوب، دو نماد پرتراکنش مثبت امروز بودند.فرابورس 
نیز امروز روند نزولی داشــت و بــا ۹۸ واحد کاهش به  ۲۶ هزار و ۲۱۹ 
واحد رســید.تعداد معاملات فرابورس ۲۳۸ هزار فقره به ارزش ۲۴ هزار 
میلیارد تومان بود.بپاس، کوثر، زاگرس و وســپهر بیشترین تاثیر  را بر 
شاخص فرابورس داشتند که بجز کوثر، سایر نمادها منفی شدند. زماهان 
و حآفرین از نمادهای پرتراکنش مثبت، و کرومیت و ثپردیس از نمادهای 

پرتراکنش منفی بودند.
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یک کارشــناس امنیت ســایبری با انتقاد از اینکه درباره حفاظت از داده ها و عدم جلوگیری 
از نشــر اطلاعات هنوز ســند قوی نداریم، گفت: از نشر اطلاعات سوء استفاده های امنیتی و 
اقتصادی زیادی می توان کرد.به گزارش خبرنگار مهر، ۲ روز گذشــته مردم برای دومین بار 
طی چند هفته گذشته شاهد یک اتفاق سایبری ناخوشایند در کشور بودند. اتفاقی که به نشر 
اطلاعات ۲۰ میلیون کاربر یک اپلیکیشن سفارش غذا منجر شد. پیش از آن نیز حمله سایبری 
به جایگاههای سوخت کار سرویس رسانی را با اختلال مواجه کرد.با پیشرفت روزافزون فناوری 
اطلاعات و توسعه داده بر بستر فضای مجازی، احتمال جرایم سایبری در تمام کشورها افزایش 
یافته اســت و به تبع آن در کشــور ما نیز می توان چنین وقایعی را پیش بینی کرد اما تکرار 
چنین رخدادهایی حاکی از ضعف زیرساختها و نبود الزامات قانونی دستگاهها برای حفاظت از 
 )GPDR( اطلاعات و داده های شهروندان است. قانونی نظیر قانون حفاظت از داده های عمومی
که اتحادیه اروپا از آن تبعیت می کند.در این میان کاربرانی که اطلاعات آنها نشــر داده شده 
است حق دارند بدانند از این اطلاعات چه استفاده ها و سوءاستفاده هایی ممکن است بشود. 
در همین رابطه رضا جعفر قلی زاد کارشــناس امنیت ســایبری در گفت وگو با خبرنگار مهر 
گفت: اگر ســازمان ها نظارت و کنترل کافی نسبت به مبادی ورودی و خروجی اطلاعاتشان 
داشته باشند و از مکانیزم های امنیتی استفاده و پیاده سازی کنند و سپس آن را ارزیابی کنند، 

موضوع نشر اطلاعات در سازمان به شدت کاهش پیدا می کند.
مبادی سوءاســتفاده از اطلاعات کاربران پس از هک شــدن وی به نشر اطلاعات اسنپ فود 
اشــاره کرد و افزود: اسنپ فود جایی است که با نشر اطلاعات در آن روبرو هستیم وقتی این 
اطلاعات لو می رود ممکن است به دست سرویس های جاسوسی نیز برسد که عواقب زیادی در 
بر خواهد داشت از جمله اینکه سبک زندگی کاربران ایرانی همانند نوع خوردن، نوع پوشیدن، 
زمان پول خرج کردن، زمان غذا خوردن و …از روی دیتاها و اطلاعات فاش شــده به دســت 
می آید. همه این اطلاعات در کنار هم ممکن است به خروجی هایی برسد و بشود از آن نتایجی 
را اســتخراج کرد. به طور مثال اگر مردم ایران از این ســبک غذایی خوششان می آید ممکن 
است مواد اولیه آنکه مایحتاج مردم است در لیست تحریم  قرار گیرد.وی افزود: یکی دیگر از 
عواقب اینگونه نشــر اطلاعات، ایجاد آلودگی محیط زیستی است. یعنی از تروریسم محیطی 
برای فروختن داروی خودشان و یا بازار سیاه دارو استفاده می کنند و سلامتی مردم را تحت 
تأثیر قرار می دهند.قلی زاد با اشــاره به یکی دیگر از مبادی سوءاستفاده از اطلاعات کاربران 
ادامه داد: با سوء استفاده از اطلاعات می توان این را استخراج کرد که مردم از کالا یا محصول 
خاصی استقبال می کنند پس قطعاً می شود بازار سیاه آن را تقویت کرد تا بازار اصلی خالی 
بماند. این موضوع نیز از عواقب نشر اطلاعات است که متأسفانه در کشور در جاهای مختلف با 
آن رو به رو هستیم.نشر اطلاعات برای بزرگان سایبری در ایران اهمیت نداردوی با بیان اینکه 
با همه اینها گویا نشر اطلاعات برای بزرگان سایبری ایران اهمیتی ندارد، گفت: پرداختن به 
این موضوع اهمیت دارد چرا که از این اطلاعات می توان بهره برداری و آنالیز کرد و برای مردم 
یک کشور تصمیم های بدی گرفت.قلی زاد گفت: نهادهای بالادستی ایران تا کنون نتوانسته 
انــد در زمینه بایدها و نبایدهای حفاظت از داده و عدم نشــر اطلاعــات کاری کنند این در 
حالی است که در حال حاضر کشورهای آمریکایی و اروپایی از استانداردهای GPDRاستفاده 
و بهره گیری می کنند و تا جایی که امکانش باشــد از نشر اطلاعات یا دستیابی به اطلاعات 
کاربران جلوگیری می کنند.وی افزود: علاوه بر این کشــور آمریکا به همراه ۲۰ کشور دیگر تا 
سال ۲۰۲۴ کمیسیونی تشکیل می دهند که این کمیسیون با نشر اطلاعات مقابله می کند و 
هم کنترل دسترســی ها را نسبت به اطلاعات سازمان ها تقویت می کند تا از نفوذ باج افزارها 
در سازمان ها جلوگیری شود. همچنین از طریق این کمیسیون تمام داده ها رمز گذاری می 
شــود تا از باج خواهی هکرها جلوگیری شــود. فکر می کنم در سال ۲۰۲۴ الزامات اولیه این 
موضوع منتشر شود.این کارشناس امنیت سایبری با ابراز امیدواری از اینکه ایران هم بتواند به 
چنین کمیسیون هایی بپیوندد، گفت: تا الان در موضوع حفاظت از داده ها و جلوگیری از نشر 
اطلاعات سند قوی نداشته ایم.وی به اهمیت قانون حفاظت از داده اشاره کرد و گفت: قانون 
حفاظت از داده می تواند به جلوگیری از نشت اطلاعات کمک کند. تمام این قوانین حفاظت 
از داده قبلًا در شــورای عالی فضای مجازی به تصویب رســیده ولی اینکه به الزامات امنیتی 
و یک ســند جامع تبدیل شده باشد که همه بتوانند از آن استفاده کنند، هنوز تحقق نیافته 
اســت. اگر دستورالعملی در این زمینه تدوین و به مرحله اجرا برسد و به تمام کسب و کارها 
ابلاغ شود، قطعاً اتفاقاتی نظیر هک کاهش پیدا می کند. نتیجه فروش اطلاعات در دارک وب

قلی زاد در خصوص نشر و فروش اطلاعات در دارک وب نیز گفت: فضای دارک وب یک فضای 
پنهان در وب است. فضایی که تمام عملیات فناوری یا سایبری که در آنجا اتفاق می افتد غیر 
قانونی است. یعنی از بحث قوانین بین المللی یا حاکمیتی یک کشور تبعیت نمی کنند. معمولاً 
سرویس های جاسوسی از این فضا استفاده می کنند.وی افزود: وقتی اطلاعات در فضای دارک 
وب به دست سرویس های جاسوسی یا حاکمیت کشورهای دیگر بیافتد، تاثیرات منفی زیادی 
به جا خواهد گذاشــت به طوریکه می شــود با آنالیزهای پیش پا افتاده  براســاس داده های 

نشر داده شده و از طریق هوش مصنوعی، سه یا چهار سال بعد را به نوعی پیش بینی کرد.

یک کارشناس امنیت سایبری مطرح کرد؛

نشت اطلاعات و تبعات 
بعدی آن

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

رویای رود کارون!!

C ایرکراس سری C5 معرفی سیتروئن
بعد از مدل های C۴ کاکتوس سری C و C3 ایرکراس سری C، اکنون نوبت بزرگترین SUV سیتروئن است تا به خانواده C-Series بپیوندد.

همانند برادران کوچکتر در این نسخه سری C هم شاهد استفاده از مواد خاص و تجهیزات بیشتر و رنگ آمیزی متمایز خواهیم بود. در 
قسمت بیرونی از یک رنگ قرمز عمیق آنودایز استفاده شده که روی ضربه گیها و میله های سقفی و لبه هواکش های سپر دیده می شود. 
البته خریداران می توانند رنگ های ترکیبی نقره ای، آبی و سفید آنودایز شده را نیز انتخاب کنند. نشان C-Series نیز روی گلگیر جلو به 
چشم می خورد. رنگ اصلی بدنه نیز می تواند سفید قطبی یا مرواریدی و خاکستری استیل یا پلاتینی یا سیاه Perla Nera Black انتخاب 
شــود. در داخل کابین C5 ایرکراس سری C همان طرح معمول ســایر مدل های این سری مانند داشبورد و لوازم با رنگ خاکستری و 
نوارهای افقی قرمز دیده می شوند. این خودرو همچنین مجهز به آینه های تاشوی برقی، دوربین دید عقب بالا، تجهیزات اتصالی دیجیتال، 

سیستم های کمک راننده نظیر دستیار پارک، هشدار برخورد و هشدار علائم جاده و کروز کنترل هوشمند می باشد.

رونی از هدایت بیرمنگام برکنار شد
وین رونی به دلیل کسب نتایج ضعیف از هدایت بیرمنگام کنار گذاشته شد.به گزارش ایسنا و به نقل از اکسپرس، کاپیتان سابق 
انگلیس در ماه اکتبر هدایت بیرمنگام را بر عهده گرفته بود. تیم تحت هدایت او در این مدت ۱5 بازی انجام داد که در آنها تنها 
دو پیروزی، چهار تساوی و ۹ شکست به دست آورد. در نهایت سران تیم بیرمنگام تصمیم به برکناری این مربی گرفتند تا رونی 
حضوری کوتاه مدت در بیرمنگام داشته باشد.بیرمنگام در جدول رده بندی چمپیونشیپ در رده بیستم قرار دارد. این هفته این تیم 

با نتیجه سه بر صفر مغلوب لیدزیونایتد شد تا این بازی آخرین حضور وین رونی روی نیمکت بیرمنگام باشد.

پیشنهاد

چهره روز

کتابوقتی نیچه گریست
رمان وقتی نیچه گریســت اثر دکتر اروین د. یالوم اســتاد 
روان پزشکی دانشگاه استنفورد، گروه درمانگر و روان درمانگر 
اگزیستانســیال اســت. اروین یالوم در خــلال این رمان 
آموزشی به توصیف درمان های رایج برای وسواس فکری که 
در هر دو شخصیت اصلی رمان به نوعی گرفتار آن هستند 
می پردازد. ولی در نهایت روش روان درمانی اگزیستانسیال 
و رابطه پزشــک – بیمار است که کتاب بیش از هر چیز در 
پی معرفی آن است. تئودور روزاک، نویسنده کتاب کورسو 
درباره یالوم و رمان او می نویسد: »وقتی نیچه گریست پس 
از جلاد عشــق گامی رو به جلو برای اروین یالوم محسوب 
می شــود. او افکار ژرف انسانی را در لفافه داستانی بی نظیر 
بیان می کند. بیش از این چه می توان خواســت؟« درباره 
رمان وقتی نیچه گریســت بسیار نوشته اند. بوستون گلوب 
می نویســد: »این کتــاب، تحقیقی موشــکافانه و رمانی 
هوشــمندانه و سرشار از تخیل است.« جهان کتاب واشنگتن پســت می نویسد: »کتابی نیرومند و معتبر! 
شگفتی در لحظه ای جادویی و تکان دهنده نهفته است.« در میان کتاب های یالوم کتاب من شدن زندگی نامه 
اروین د. یالوم به قلم خودش اســت. در واقع این کتاب اتوبیوگرافی است. یالوم که درمانگر حرفه ای است و 
همیشــه زندگی دیگران را واکاوی می کند، در این کتاب شخصیت خودش را واکاوی می کند و عمیق ترین 
جنبه های زندگی اش را با مخاطب به اشتراک می گذارد. رمان با یک نامه از طرف لوسالومه به یوزف برویر – 
پزشک برجسته اتریشی – آغاز می شود. نامه ای که در قسمتی از آن نوشته شده است: »آینده ی فلسفه آلمان 
در خطر است.« لوسالومه با ارسال این نامه و جلب توجه دکتر برویر با او دیدار می کند تا در مورد پروفسور 
نیچه و آینده فلسفه آلمان صحبت کند. آینده ای که به دلیل بیماری نیچه در خطر است. لوسالومه که خود 
را به نوعی مسئول بیماری نیچه می داند از دکتر برویر درخواست دارد که درمان نیچه را قبول کند. جسم و 
ذهن نیچه بیمار است و لوسالومه عقیده دارد که نیچه بیش از هر چیز به ناامیدی شدید دچار شده است و 

ممکن است در آینده ای نزدیک خودکشی کند.

کاترین بیگلو
در لیست برترین کارگردانان دنیا به ندرت نام یک زن 
به چشــم می خورد. با اینکه زنان همیشه بخش مهمی 
از صنعت سینما بوده اند، فرصت های کارگردانی کمتری 
در اختیارشان قرار داده شده. اما اینجا می خواهیم یکی 
از بهترین کارگردان های زن جهان را به شــما معرفی 
کنیم. کاترین بیگلو فیلمســازی آمریکایی است که با 
فیلم هایــی همچــون Near Dark، از بهترین فیلم های 
ترســناک، Point Break، از بهترین فیلم های اکشــن 
 ،Zero Dark Thirty و The Hurt Locker و همچنیــن
از بهترین فیلم های درباره جنگ شــناخته می شــود. 
 )Kathryn Ann Bigelow :کاترین آن بیگلو )به انگلیسی
)زاده: ۲۷ نوامبر ۱۹5۱( کارگردان آمریکایی اســت. از 
معروف ترین فیلم های او می توان به فیلم مهلکه اشــاره 
کرد که در مراســم جوایز اسکار سال ۲۰۱۰، ۶ جایزه 
را از آن خود کرد. وی همســر پیشین جیمز کامرون، 
کارگردان سرشناس هالیوود بوده است. بیگلو در هشتاد 
و دومین دورهٔ جوایز اســکار جایــزهٔ بهترین کارگردان 
ســال را برای فیلم مهلکه از آن خود کرد. او نخستین 
زنی اســت که در تاریخ آکادمی برندهٔ »اسکار بهترین 
کارگردانی« شده اســت.]۱[ مهلکه با به دست آوردن ۶ 
جایزه از جمله »جایزهٔ اسکار بهترین فیلم« موفق ترین 
فیلم هشــتاد و دومین مراسم اعطای جوایز اسکار بود. 
بی عشــق )۱۹۸۲(تاریکی نزدیک )۱۹۸۷(فولاد آبی )۱۹۸۹(نقطه شکست )۱۹۹۱(روزهای عجیب و غریب )۱۹۹5(وزن آب )۲۰۰۰(

کی-۱۹: ویدومیکر )۲۰۰۲(مهلکه )۲۰۰۸(سی دقیقه پس از نیمه شب )۲۰۱۲(دیترویت )۲۰۱۷(

فرهنگ

فعال سازی اینترنت رایگان دولت از امروز 
متقاضیان می توانند از امروز نســبت به فعال ســازی اینترنت رایگان هدیه دولت اقدام کنند.به 
گــزارش خبرنگار مهر، اینترنت رایگان هدیه دولــت در پی اعمال افزایش تعرفه اینترنت به تمام 
کاربران تعلق می گیرد و با فعال سازی این بسته از امروز، متقاضیان می توانند با مراجعه به پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند به نشانی my.gov.ir هدیه دولت را دریافت کنند.به گفته عیسی زارع 
پور، وزیر ارتباطات فعال سازی اینترنت رایگان برای مردم در قالب ۱۰ گیگا بایت اینترنت داخلی 
)معادل پنج گیگا بایت اینترنت بین الملل( بر روی یکی از سیم کارت های هر فرد به انتخاب خود او 
انجام می شود.همچنین وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ما سمت مردم هستیم؛ از اپراتورها 
تعهد گرفتیم که بسته رایگان برای همه مردم فعال کنند. بسته طراحی شده به گونه ای است که 

بخش اصلی نیاز هموطنان به اینترنت تا پایان سال را تأمین کند.

در پنجره ملی خدمات صورت گرفت؛

فعال سازی اینترنت رایگان دولت از امروز
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